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 نیازی به شروط نبود �
مجید انصاری، معاون حقوقی رئیس جمهور و عضو 
مجمع تشخیص مصلحت نظام نیز به صورت مفصل این 
مصوبه مجمع تشخیص مصلحت نظام را بررسی کرده و به 
ایرنا گفت: »پیوســتن به این کنوانســیون به معنای رفع 
تحریم ها نیست بلکه بدین معناست که گشایش هایی برای مردم و دولت فراهم 
خواهد آمــد. این امر به تســهیل روابط اقتصادی و فعالیت هــا کمک کرده و 
جمهوری اســامی ایــران را از اتهامات بی اســاس و نــاروا درخصوص جرایم 
سازمان یافته، مانند پولشویی و قاچاق، مبرا می سازد. عدم پیوستن ایران به این 
لایحه موجب شــده بود که بدخواهان و دشمنان به طور مداوم ایران را متهم به 
دخالــت در این نــوع جرایم کنند. با تصویب این لایحه، زمینــه دفاع از منافع 
جمهوری اسامی هموارتر می شــود، البته لازم است که گام های دیگری نیز 
برداشته شود. پیوستن جمهوری اسامی ایران به کنوانسیون پالرمو، ارتباطی به 
مذاکرات ایران و آمریکا ندارد اما تصور می کنم، این تصمیم به مذاکره کنندگان 
کشورمان نیز کمک خواهد کرد که از موضع حمایت و قوت بیشتری در مذاکرات 

حضور یابند و فضای مناسب تری را فراهم خواهد کرد.« 
او افزود: »دولت درخواســت بررســی هر دو لایحه مســکوت مانده پالرمو 
و CFT را مطــرح کرده بود و بررســی الحــاق ایران به CFT نیز در دســتور کار 
دبیرخانه مجمع تشخیص مصلحت نظام قرار دارد و طبیعتاً بعد از فراغت از این 
کنوانسیون، دبیرخانه مجمع رسیدگی به الحاق CFT را انجام خواهد داد گرچه 
پیــش از این نیز بحث های زیادی در این زمینه صــورت گرفته و گزارش هایی 
تهیه شده بود، اما در نهایت مجمع تشــخیص در ماه های آینده در این زمینه 
تصمیم گیــری خواهد کرد.« انصاری با اشــاره به اینکه از دیــد من، به لحاظ 
حقوقی نیازی به این شرط نبود، تاکید کرد: »این شروط در واقع تاکید بیشتر 
بر مفاد خود کنوانسیون است؛ در مواد متعددی از این کنوانسیون تأکید شده 
که مفاد آن با رعایت قوانین داخلی کشورهای عضو انجام می شود. به عبارت 
دیگر، بســیاری از توصیه ها و مواد این کنوانســیون در حوزه مبــارزه با جرایم 
سازمان یافته و همکاری های بین المللی، تصریح کرده اند که کشورهای عضو بر 
اساس قوانین داخلی خود این مسائل را پیش بینی خواهند کرد. از این جهت، 
شاید اصل موضوع به همین دلیل باشد که شورای محترم نگهبان نیز از ابتدا 
ایرادی نگرفته بود. در عین حال، نمایندگان محترم برای احتیاط بیشتر، شرط 
اساسی گذاشته بودند و آن شرط این است که الحاق جمهوری اسامی ایران به 
کنوانسیون مشروط است به اینکه در چارچوب قانون اساسی و قوانین موضوعه 
کشور خودمان عمل و اقدام خواهیم کرد. حتی اگر این شرط هم نبود، در مفاد 
پالرمو تأکید شــده که کشورها باید بر اساس قوانین داخلی خود اقدام کنند. 
با این حال، وجود این شــرط اطمینان بیشتری را فراهم می آورد که ان شاءالله 
منافع کشور در چارچوب قانون اساسی و قوانین موضوعه داخلی تأمین شود.« 
معاون حقوقی رئیس جمهور گفت: »تجربه ماه های اخیر نیز نشــان داده که 
در فضای خارج از هیجانات سیاسی یا دوقطبی سازی های کاذب، در محیط 
کارشناسی می توان به توافقات خوبی دست یافت و نباید مسائل کارشناسی را به 
دوقطبی خیر و شر تقسیم کنیم. این مسائل باید صرفاً با موازین حقوقی، فنی و 
کارشناسی مورد ارزیابی قرار گیرد. مخالفان و موافقان نیز باید بر پایه حفظ منافع 
ملی، همدلی و همکاری برای رفع مشــکات مردم و اداره بهتر کشور و اجرای 

برنامه ها و سیاست های نظام همکاری کنند.«
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معاونان وزرای امور خارجه شد؛ آغازی شکننده، اما امیدبخش. با این حال، زمان 
به سرعت در حال گذر است.«

هراس از نقش منفی اروپا �
شــواهد نشــان می دهد که یکی از نگرانی های جمهوری اسامی ایران، 
نقش آفرینــی منفی طرف هــای اروپایی در جریان مذاکرات ایــران و آمریکا و 
تشدید تنش ها باشــد. اروپایی ها ماشــه را در اختیار دارند و همچنان تهدید 
می کنند که از آن اســتفاده خواهند کرد. از میان اظهارنظرهایشــان می توان 
فهمید نگــران منافع خود در جریان گفت وگوهای شــکل گرفته میان ایران و 
آمریکا هســتند. اگرچه گفت وگوهای روی میز به مسئله هسته ای برمی گردد 
و ظاهــری حقوقی دارد، اما در حقیقت مســائل کاماً سیاســی هســتند و 
درهم تنیدگی آن ها نیز کار را از مســئله هســته ای فراتر برده است. اروپایی ها 
همواره جمهوری اسامی را متهم می کنند که در کنار روسیه به امنیت آن ها 
تجاوز کرده است. مســئله مورد ادعای آنان نیز فروش پهپادهای شاهد ۱۳۶ 
به روسیه اســت که ایران درباره آن و قدمت همکاری های نظامی میان تهران 
و مسکو صحبت کرده است. آن ها همچنین مدعی بودند که ایران به روس ها 
موشــک بالســتیک برای هدف قرار دادن اوکراین فروخته کــه از این ادعا نیز 
استفاده های زیادی کردند. ایران این ادعا را تکذیب کرده است. چندی پیش 
بار دیگر موضوع موشک ها روی میز قرار گرفت و این ادعا مطرح شد که لانچر 
موشک های مذکور که مدعی هستند موشک بالستیک تاکتیکی فتاح – ۳۶۰ 
اســت، به تازگی تحویل روس ها شــده اســت. مجموع این مسائل، وضعیت 

پیچیده ای در روابط ایران و اروپا به وجود آورده است.
نکته جالب توجه این اســت که جمهوری اســامی از این سوی میز دست 
خود را به سوی اروپایی ها دراز کرده اما هنوز گفت وگوهای دو طرف از اواخر سال 
۲۰۲۴ تا کنون، فراتر از سطح معاونان نرفته است. فرانسوی ها تهدید کردند که 
به خاطر بازداشت دو تبعه این کشور از ایران شکایت می کنند. چند دستگیری 
با اتهامات مربوط به امنیت ملی و تروریسم در انگلستان صورت گرفته که آن ها 
انگشــت اتهام را به سمت تهران گرفته اند. همچنین سوئد و هلند نیز اتهاماتی 
از همین جنس به جمهوری اسامی وارد می کنند. اتهاماتی که در این شرایط 
حســاس و در میانه تاش ها برای جلوگیری از بروز بحران، در کنار چند فرضیه 
دیگر، می تواند بهانه هایی برای امتیازگیری باشد. اما در حال حاضر دیپلمات ها 
می گویند که گفت وگوهایشــان را ادامه می دهند. باید دید در هفته های آینده 

شرایط به کدام سمت می رود چراکه زمان با سرعت در حال گذر است.

مبادله ۱۰۰۰ اسیر بین روسیه و اوکراین  �
اســتانبول محل مذاکرات صلح اوکراین نیز بود. ابتــدا این احتمال مطرح 
می شد که شاید پوتین شخصاً به استانبول بیاید و با زلنسکی ماقات کند. حتی 
ترامپ ابراز امیدواری کرده بود که در جریان مذاکرات استانبول حاضر شود. اما 
در نهایت این اتفاق رخ نداد و دو هیئت دیپلماتیک پس از بیش از ســه ســال، 

عکس نوشت

مرگ حق اســت و از آن گریزی نیســت. بالاخره روزی از همین روزها برگه تســویه حســاب ما هم به دســت 
ملک الموت می رســد. جناب عزرائیل مامور است و معذور و احتمالًا همین که برگه به دستش برسد، مقنعه 
خاکیان به تن می کند و جهت انجام قبض روح اعزام می شود و خاص. همه این ها را می دانم. حتی به این 
فکر می کنم که مگر رخت بستن از این روزگار غدار، غرق شدن در دریای ابدیت و وداع با دار فانی عین خوشحالی نیست؟ همه این هارا  می دانم، اما همین که خبر 
مرگ رفیقم را از روی خط خبرگزاری ها می خوانم دست و پایم شل می شود. »حمیدرضا درجاتی عکاس پرتاش و عضو انجمن صنفی عکاسان مطبوعاتی، ظهر 
دیروز در جریان مسابقه سرعت پیست اتوموبیلرانی آزادی بر اثر تصادف درگذشت.« چند دقیقه بعد فیلم لحظه تصادف وایرال می شود. مسابقه استارت می خورد. 
راننده ها با تمام توانشان پا روی پدال گازِ  ارابه های   مرگ شان می گذارند و تیک آف می کشند. اگر عکاس باشید می دانید که آن لحظه بهترین زمان برای ثبت عکس 
است. حمیدرضا در جایی کنار پیست، دوربین را روی صورت همیشه خندانش گذاشته. چشم اش را به ویزور فشار داده. احتمالًا دوربینش را روی »موتور درایو« 
گذاشته. سرعت شاترش را بالا برده تا عکسی از دستش در نرود. اصاً شاید »دِرون اش« را به هوا فرستاده و سرش را پایین انداخته و دارد از بالا تصویر ماشین ها را 
ثبت می کند. اینجا همان جایی است که از وقت خواندن خبر و دیدن تصویر بدجور بیخ خِرَم را گرفته و ولم نمی کند. حمیدرضای عکاس در لحظه ای که ارابه مرگ 
به سراغش می آمده با حواس جمع توی چشم مرگ نگاه کرده و با صدای بلند برایش رجز خوانده. او با صابتی مثال زدنی تا آخرین صدم ثانیه از زندگی اش به 
چشم فرشته مرگ زل زده. شاتر زده. ثبت کرده. هیچ بعید نیست که زیر لب خوانده باشد: مرگ اگر مرد است آید پیش من/ تا کشم خوش در کنارش تنگ تنگ. 

خبر مرگ »درج« آتش به جانمان زد. خدا به خانواده ارجمندش و جامعه عکاسی ایران صبر دهد و روح بزرگ حمیدرضا را در آرامش ابدی نگاه دارد. 

درباره درگذشت حمیدرضا درجاتی عکاس

مرگ اگر مرد است

مقابل هم نشستند تا به فرمولی برای صلح در آن برسند. 
روســیه و اوکراین در مذاکراتی که حدود ۲ ســاعت به طول انجامید، توافق 
کردند که ۱۰۰۰ اسیر روس در برابر ۱۰۰۰ اسیر اوکراینی آزاد شوند. به گزارش 
آناتولی، رستم عمروف، وزیر دفاع اوکراین با اشاره به بررسی الگوها و روش های 
مختلف در این زمینه گفت: »همکاران ما در تماس هستند و تمام اسناد مربوطه 
را تبادل خواهیم کرد. اکنون زمان تبادل اُســرا فرا رسیده است. به زودی مرحله 

بعدی را به اطاع شما خواهیم رساند.« 
خبرگزاری فرانســه اما بُعد دیگری از این نشست را خبری کرد. به گفته یک 
دیپلمات ناشناس فرانســوی، اعضای هیئت روسی در استانبول خواسته های 
غیرقابل قبولی را مطرح کردند که فراتر از آنچه قبل از نشست روسیه و اوکراین 
مورد بحث قرار گرفته بود، به نظر می آمد. از جمله »خروج نیروهای اوکراینی از 
مناطق وســیعی از خاک اوکراین که تحت کنترل دارند، به منظور دستیابی به 

توافق آتش بس.« 

نشست سه جانبه ترکیه – آمریکا – اوکراین �
نشســت ســه جانبه دیگری نیز پیش از ظهر دیروز، میان سه کشور ترکیه، 
آمریکا و اوکراین برگزار شــد که ریاســت آن را هاکان فیدان وزیر خارجه ترکیه بر 
عهده داشــت. بر اساس گزارش رسانه های ترکیه از منابعی دیپلماتیک در این 
کشور، در این نشست مطرح شد که آتش بس بی قید و شرط برای طرف اوکراینی 
اولویت دارد. خبرگزاری رویترز نیز به نقل از یک منبع دیپلماتیک اوکراینی مدعی 
شــد روسیه خواستار برگزاری مذاکرات مســتقیم صلح با اوکراین بدون حضور 
نمایندگان آمریکا و ترکیه است. آندری یرماک، دستیار ارشد ولودیمیر زلنسکی 
نیز در تلگرام نوشــت: »ما برای صلح و آتش بس بلندمدت و بدون قید و شــرط 
آماده ایم. هیئت اوکراینی امروز در استانبول است تا به آتش بس بی قید و شرط 

دست یابد. این اولویت ماست.«

ملاقات با سوری ها �
مارکو روبیو پس از آنکه ترامپ از لغو تمام تحریم های سوریه خبر داد، با اسعد 
الشــیبانی همتای سوری خود دیدار کرد. روبیو با الشیبانی در ترکیه دیدار کرد 
تا در مورد راه های پیشــبرد عادی سازی روابط بین دولت آمریکا و احمد الشرع، 
رئیس موقت ســوریه، گفت وگو کند. به گزارش ایسنا، روبیو پس از مذاکرات به 
خبرنگاران گفت: »ما معتقدیم که یک سوریه صلح آمیز و باثبات یکی از مهم ترین 
پیشرفت ها در منطقه در مدت زمان طولانی خواهد بود و ما می خواهیم هر کاری 

که می توانیم برای کمک به تحقق این امر انجام دهیم.«
او نیز مانند ترامپ اظهار داشت که »رهبری جدید سوریه پذیرای عادی سازی 
روابط با اسرائیل است که این اولویت اصلی ایالات متحده است.« پس از اعام 
لغو تحریم های سوریه از ســوی ترامپ و دیداری که او در ریاض با احمد الشرع 
داشت، کارشناســان می گویند انتظار می رود که روند بازســازی سوریه با ورود 

شرکت های مختلف آغاز شود. 

معاون حقوقی رئیس جمهور تصویب الحاق ایران به کنوانسیون پالرمو را یک 
نمونه موفق از همکاری قوا برای حفظ منافع ملی خواند و افزود: »پزشکیان در 
ســه جلسه بررسی جزئیات این لایحه حضور داشتند که نشان دهنده اهمیت 
کنوانسیون ها برای کشور و اهتمام شخص رئیس جمهور محترم به رفع مشکات 

مردم، احترام به مجمع تشخیص و هماهنگی قوا قائل است.«
او افزود: »این لایحه در زمان خود در کمیسیون های تخصصی و سپس 
در صحــن مجمع فرایند طولانی را طی کــرد و در نهایت به دلیل ماحظات 
اعضا و شــرایط خاصی که وجود داشــت، به مدت دو سال مسکوت ماند. تا 
اینکه در دولت چهاردهم و به درخواست رئیس جمهور از مقام معظم رهبری، 
این لایحــه دوباره در فرآیند رســیدگی مجمع قرار گرفت. کمیســیون های 
دبیرخانه مجمع، در جلســات کاری فشــرده، به طور تخصصــی و با دقت 
فراوان به بررســی لایحــه پرداختند و گزارش کارشناســی دبیرخانه مجمع 
و کمیســیون های اصلی )به ویژه کمیســیون مشــترک حقوقی-قضایی و 
کمیســیون سیاســی-دفاعی( مورد بررســی قرار گرفت و موضوع با شروط 
مجلس به تصویب کمیسیون ها رسید.« انصاری گفت: »پنج اشکال مطرح 
شده از شورای نگهبان مبتنی بر نظر هیئت عالی نظارت، در جلسه گذشته 
و ۶ اشــکال دیگر نیز در جلســه امروز مورد بحث و بررســی کارشناسی قرار 
گرفت و موافقان و مخالفان نظرات خود را اعام کردند؛ گزارش کمیســیون 
تخصصی توسط دبیر کمیسیون ارائه شد، همچنین دکتر عراقچی وزیر امور 
خارجه به عنوان نماینده دولت نیز به مفاد کنوانســیون و ضرورت پیوستن 
به آن را مطرح کردند و رئیس کل بانک مرکزی نیز الحاق به این کنوانسیون 
را از ابعاد مالی و بانکی مورد تحلیل و بررســی قــرار دادند و در نهایت لایحه 
الحاق جمهوری اسامی ایران به کنوانسیون پالرمو به تصویب نهایی مجمع 

تشخیص مصلحت نظام رسید.«

مخالفت با حسن روحانی بود �
علــی مطهــری، نائب رئیــس مجلــس دهــم نیز در 
گفت وگویی به این موضوع واکنش نشــان داده و درباره 
مسکوت ماندن این لایحه، تاکید کرد: »گفتند در طول 
چندین جلسه در مجمع تشخیص بررسی شده و چندان 
قانع کننده نبوده است. من فکر می کنم الان آن تردیدها از بین رفته است. 
این لوایح بیشتر مورد بحث واقع شد، الان مخالفت هایی که با آقای روحانی 
بود، وجود ندارد. به هرحال عده ای مخالفت های ویژه ای با ایشان داشتند که 
دیگر آقای روحانی در رأس کار نیست و این مخالفت ها هم کمتر شده است. 
امروز با توجه به مذاکراتی که با آمریکا در پیش است، به این نتیجه رسیدند که 
این لایحه تصویب شود.« او در پاسخ به این سوال که آن زمان، سیاسی کاری 
وجود داشــت که الان دیگر انجام نمی شــود؟ گفت: »به هر حال، همیشه 
رقابت های سیاســی وجود داشته است. اما حالا دیگر احساس کرده اند که 
ایســتادگی در مقابل منطق کار درستی نیســت.« مطهری درباره تاثیر این 
مصوبه بر مذاکرات غیرمستقیم ایران و آمریکا نیز تاکید کرد: »حتماً در روابط 
مالــی ما بــا دنیا تاثیر مثبت خواهد داشــت و راحت تــر می توانیم پول های 
خودمــان را در بانک هــای مختلف دنیا انتقال بدهیم. اگــر مذاکرات هم به 
نتیجه یا توافق عادلانه برسد، این دو مکمل هم خواهند بود و می توانند تأثیر 

مثبتی در وضع اقتصادی کشور داشته باشند.«
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